
Kranjsko. 
Deželno slovensko učiteljsko društvo v Ljubljani 

ima r e d n i o b č n i z b o r dne 28. t. m. ob 10. uri dopol
dne v »Narodnem domu« (pritličje na desno). Poleg običaj
nih točk je na dnevnem redu tudi razgovor o i z b o l j š a n j u 
u č i t e l j s k i h p l a č . Poroča tovariš E G a n g l . — Ta raz
govor je tolike važnosti, da je pričakovati najobilnejše ude
ležbe! V s i na s h o d ! O d b o r . 

Društvo za zgradbo učiteljskega konvikta v Ljub
ljani ima redni občni zbor dne 28. t. m. ob 9. uri dopol
dne v »Narodnem domu« (pritličje na desno.) Poleg na
vadnega dnevnega reda bo tudi razgovor o d r u š t v e n i 
e f e k t n i l o t e r i j i . Poroča tovariš Fr. G a r t n e r . K obilni 
udeležbi vljudno vabi o d b o r . 

Učiteljsko društvo novomeškega okraja je zboro
valo v četrtek dne 7. decembra t. 1. v St. Lovrencu. Zboro
vanje je bilo združeno s hospitacijama. V I. razredu je na
stopila gdč. Hi n e g , in sicer je predavala »Črko c«. — V 
II. razredu, višiem oddelku, pa g. nadučitelj P o to k a r : 
Spisni sestave' >Sova«. 

Po nasf&pin se je začela kratka debata, v koji se je 
izrekla gospici in g. predavatelju zahvala. 

Po debati je zborovalo društvo. 
Gospod predsednik pozove društvo, naj si izvoli dva 

zastopnika samskih učiteljev za zborovanje, ki se bo vršilo 
med božičnimi počitnicami v Ljubljani. Predlaga, naj se 
izvolita gdč. F a j d i g a in g. G r e g o r c . Predlog je bil eno
glasno sprejet. 

Nadalje naznani g predsednik, da kolega Jerše, ki je 
že pred par leti umrl, nima nagrobnega spomenika. Skrbeti 
je, da se spomenik čim prej postavi. Društvo sklene pobi
rati prispevke za Jeršetov spomenik. Prispevke pobira gosp. 
Mirko P e h a n i , nadučitelj v Trebnjem 

Prihodnje zborovanje bo 8. februarija v Rudolfovem. 

Štajersko. 
Savinsko učiteljsko društvo je zborovalo dne 19. no

vembra v Braslovčah. Vkljub skrajno neugodnemu vremenu 
se je zbralo vendar 15 članov. Nanovo je pristopil društvu 
gosp. A. K r a m a r iz Braslovč. Prva točka dnevnega reda je 
bilo poročilo delegata dež. učit. skupščine, gosp. Z o t t e r j a . 
G. delegat nam je natančno razjasnil delo dež. skupščine ter 
nam povedal tudi najvažnejše predloge, ki so se sprejeli. 
Dal Bog, da bi se jih le nekaj uresničilo in da bi ne ostali 
samo na papirju. Nato je poročal g. I. J a k še o zborovanju 
»Zaveze« v Pulju ter o potovanju po avstrijskem jugu, za 

kar je žel mnogo pohvale. Sprejetih je bilo več predlogov. 
Sklenilo se je, da napravi učiteljsko društvo vlogo na okr. 
šol. svet, v kateri se vpraša, kaj je pravzaprav vzrok, da se 
je naš okraj pri pomikanju šol iz nižjih plačilnih razredov v 
višje tako zapostavljal. Prišla je v drugi plačilni razred v 
našem okraju samo ena šola (Orla vas) in še ta je<enoraz
rednica. Učiteljstvo Vranskega okraja, ki z vso vnemo deluje 
v šoli in mnogokrat še več stori, kakor mu nalaga dolžnost, 
je zaraditega skrajno ogorčeno, zlasti, ako pogledamo, kako 
se je delalo po sosednih okrajih. Slavni okrajni šol. svet naj 
nam to razjasni! Ako deželni zbor morebiti še kdaj dovoli 
kako vsoto za pomaknenje šol v višje plačilne razrede, na
prosi učit. društvo enega dež. odbornika Slovenca in enega 
Nemca, da se zav/ameta za naš okraj, ki se je tokrat tako 
sijajno prezrl. Nadalje je izreklo učiteljsko društvo obžalo
vanje in ogorčenje onim gospodom, ki so postavili kandidate 
za komisijo glede pridobninskega davka. Učiteljstvo plačuje 
ravno tako davke kakor vsak drugi, zato naj bi se tudi upo
števalo. Zdi se nam, da nas oni gospodje, ki se nazivajo 
narodne voditelje, povsod in vedno prezirajo — a z našim 
delom se pa kaj radi ponašajo. Tako ne pojde več dalje. 
Učiteljstvo si bo to dobro zapomnilo ter tudi vedelo urediti 
po tem svoje delovanje. Sicer bomo pa o tem še govorili 
resno besedo. Tovariš blagajnik je naznanil, da smo plačali 
letos pokroviteljnino »konvikta«, in sicer prvič 120 K, drugič 
pa 80 K. /ato prosimo, da nam g. blagajnik konvikta potrdi 
pokroviteljnino. Prihodnje zborovanje se vrši začetkom spo
mladi na Gomilskem. Upamo, da se takrat združimo vsi in 
da ne bo niti enega, ki bi ostal doma. 

Gornjegrajsko okrajno učiteljsko društvo je v svoji 
glavni skupščini dne 7. decembra t. 1. izvolilo soglasno v 
odbor sledeče gg.: Ivan K e l c , nadučitelj v Novi Štifti, 
predsednik; Franc K o c b e k , nadučitelj v Gornjem gradu, 
podpredsednik; Ignac Š i j a n e c , učitelj v Gornjem gradu, 
tajnik ; Peter Wudler, nadučitelj na Ljubnem, blagajnik, 
in Jože T r č a k , nadučitelj pri Sv. Frančišku in Ivan K l e 
in en č i č, nadučitelj na Rečici, odbornika. 

Slovenjegraško učiteljsko društvo je zborovalo v 
v tem letu zadnjikrat dne 3. decembra v prostorih okoliške 
šole v Slovenj Gradcu. Vkljub slabemu vremenu je bila ude
ležba povoljna. Društveni predsednik gosp. V r e č k o otvori 
zborovanje ob polu 11. uri dopoldne in presrčno pozdravi 
navzoče društvenike, posebno novega člana tov. Mohorka, 
učiteljavoditelja v SeleVrhih. Čestita tov. Koržetu, ki je v 

i novemberskem roku t. 1. srečno dostal izpit učne sposob
' nosti ter omeni, da je društvo izgubilo marljivega člana tov. 

Mencina, ki se je v počitnicah preselil v Št. Peter pri Ma
: riboru. Izroča nam pozdrave odišlega tovariša. Ker izgubi ž 

njim društvo svojega tajnika in obenem pevovodjo, mu bo 
treba izvoliti naslednika, kar se zgodi v prihodnjem zboro
vanju. Med došlimi dopisi omenja g. predsednik dopis Go

; riške tiskarne, ki vabi k naročbi Majcnove knjige »Meto
dika zemljepisnega pouka v ljudski šoli«; dalje dopis, tičoč 
se »Ročnega zapisnika«, sestavil L. Jelene. Obe knjigi pri
poroča gospod predsednik društvenikom. Dalje opozarja na 
upravnikovo listino v 11. štev. »Popotnika« in omenja, da 
bi bilo sramotno za slovensko učiteljstvo, če bi ga ne moglo 
vzdrževati in ga pustilo gmotno propasti. Zato stori vsak 
svojo dolžnost! Vsaka šola, vsak učitelj bi moral biti na
ročnik »Popotnikov«, in to tembolj, ker je edini slovenski 

| pedagoški list. Ker preide z Novim letom »Padagogische 
Zeitschrift« v last »Lehrerbunda« in se še sedaj ne ve, li 
»Schul und Lehrezeitung« v prihodnjem letu preneha iz
hajati, omeni g. predsednik, da se počaka glede naročitve 
na prihodnje glasilo »Zaveze štajerskih učiteljev«. Glavna 
točka dnevnega reda je bil razgovor o novem šolskem in 
učnem redu. Gospod predsednik nam v glavnih potezah 

; naslika paralelo med starim in novim učnim redom. A že 
sedaj izreči končno sodbo o novem učnem redu, bi bilo 
prenagljeno, ker še ni v veljavi in se je izročil posebnemu 
odseku učiteljev v pretresovanje, preden se izda definitivno. 

; Gosp. predsednik omenja dalje, da novi šolski in učni red ni 
nič novega in se tudi bistveno ne razločuje mnogo od sta
rega. Sicer je nekaj poglavij novih, kakor o zdravju šolskih 

Iz naše organizacije. 



otrok, kako naj šola deluje v soglasju z domačo hišo i. dr. 
Marsikatera točka v novem šolskem in učnem redu pa je 
bolj podobna pobožni želji nego ukazu. Važna pa je točka 
o učni metodi, glede katere ima učiteljstvo po novem učnem 
redu popolno prostost; s tem je izpolnjena končno želja, 
ki jo je učiteljstvo že zdavna gojilo. Točke o verskih vajah, 
kakor 8, 9, 10, bodo pač duhovščino lahko popolno zado
voljile, ne pa tako učiteljstva. Gosp. predsednik poziva nato 
društvenike, da pošiljajo pismenim potom svoje želje in na
svete k izvedbam novega šolskega učnega reda tozadevnemu 
odseku poročevalcev. G. tov. S m i d predlaga, naj javi vsak 
zadevne želje društvenemu predsedniku, ki jih izroči in do
pošlje dotičnim odsekovim poročevalcem. Sprejeto. Ker ni 
bilo drugih nasvetov, zaključi g. predsenik zborovanje opol
dne, želeč, da se tudi pri prihodnjem zborovanju zglasi kdo 
drugi k besedi o novem učnem redu. Prihodnje zborovanje 
bo dne 6. prosinca 1906 v Slovenj Gradcu. 

M o. 


